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PLÁNY V ROCE 2021

Vážení spoluobčané, nejasná situace, která nastala 
vlnou pandemie v loňském roce nás přinutila zastavit 
část plánovaných investic a realizací naplánovaných na 
rok 2020.  
V roce 2021 budou tedy pokračovat dokončovací práce 
na objektech garáží za kulturním domem, provede se v 
přízemí základní školy rekonstrukce nevyhovující 
elektroinstalace a 
chtěli bychom vyměnit povrch tenisového kurtu                 
a doplnit víceúčelové hřiště v sportovním areálu pod 
Vrbama. Letos také plánujeme vedle kompostárny 
vybudovat zpevněnou plochu, která by sloužila 
občanům obce k uložení menšího množství stavební 
suti, která vzniká při drobných rekonstrukcích domů. 
Uvažujeme také sem přemístit velkoobjemové 
kontejnery od hřbitova. Větší investici plánujeme do 
rekonstrukce veřejného osvětlení v obci. 
Na letošní rok je naplánována projekční příprava 
úpravy prostoru od kapličky po mlýnský náhon, kde 

bychom chtěli vybudovat důstojný střed obce. Součástí 
tohoto prostoru bude i plánovaný sociální dům                 
se čtyřmi bytovými jednotkami a víceúčelový objekt        
s ordinací praktického lékaře. Na projekční práce by 
pandemie vliv mít neměla. 
Nezapomínáme také pozemkovému fondu ČR 
připomínat jeho závazek vybudovat úsek polní cesty 
(která bude plnit i funkci cyklotrasy) mezi Loukou              
a Lipovem od panelové cesty pod viaduktem po mostek 
přes mlýnský náhon u koupaliště.  
S velkou pravděpodobností bude dotačně podpořen 
projekt opět po asi deseti letech vybavit kompostéry 
domácnosti občanů v obci Louka.  
Dotačně byl podpořen projekt výsadby biokoridoru 
podél polní cesty mezi Volavcem a Kalvarií, výsadba 
proběhne v tomto roce. Oceňuji zájem honebního 
společenstva a mysliveckého spolku Volavec, z jejichž 
iniciativy připravujeme výsadbu v části Nad Starou 
horou.

 

              

 

 

 

 

 

 

 

SLOVO STAROSTY 

Vážení spoluobčané, 
na počátku nového roku bych Vám chtěl popřát hodně zdraví, štěstí a osobních úspěchů. Žijeme teď ve zvláštní době 
plné omezujících opatření, ale co nám zákazy nedokážou vzít, je naděje, se kterou se díváme do budoucnosti.                
Věřím, že se v letošním roce vrátí náš každodenní život opět do normálního stavu.  
Doufám, že jste v rámci daných možností prožili se svými blízkými krásné, pohodové a klidné svátky.  
Ještě jednou bych Vám chtěl jménem obecního úřadu i zastupitelstva obce popřát hodně úspěchů v novém roce. 
Doufám, že se nám podaří pokračovat ve zdárném rozvoji naší obce. 
 
Ing. Radim Buzík, starosta 
 

ZPRAVODAJSTVÍ 
 

Z JEDNÁNÍ RADY OBCE LOUKA 

RADA OBCE LOUKA: 
• schvaluje rozpočet na značení cyklistických tras v JMK 2020 v celkové výši 1.527,02,-Kč. 

• schvaluje dodatek č. 6 pro rok 2020 společnosti Rumpold UHB s.r.o. se sídlem Předbranská 415, 688 01              
Uherský Brod. 

• schvaluje návrh pana Martina Smetany bytem Blatnička 77, na výměnu pozemků v katastru Obce Louka 

• schvaluje příspěvek ve výši 1.000,- Kč pro nekomerční časopis „Malovaný kraj“ se sídlem 17. listopadu 1a, 69002 
Břeclav. 

• schvaluje Příkazní smlouvu, které předmětem je „Vybudování lokálního biokoridoru LBK7 Díly nad Maňáky“,                 
v celkové ceně 25.000,- Kč. 

• bere na vědomí Střednědobý plán Rozvoje sociálních služeb ve správním obvodu ORP Veselí nad Moravou. 
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KONKURZ NA PRACOVNÍ POZICI ŘEDITELE ZÁKLADNÍ A 

MATEŘSKÉ ŠKOLY 

Zřizovatel základní a mateřské školy, v tomto případě 
zastoupený radou obce Louka, využil možnost po 
šestiletém období vyhlásit konkurz na pracovní místo 
ředitele základní a mateřské školy. Neznamená to,         
že by stávající ředitelka automaticky nemohla v této 
funkci pokračovat, jenom jsme se rozhodli využít 
možnosti, kterou nám dává školský zákon, tedy po šesti 

letech od jmenování vyhlásit konkurz, do kterého           
se samozřejmě může přihlásit i stávající ředitelka.  
Osobně si cením práce naší ředitelky na zvládnutí 
situace při převzetí funkce a konsolidaci situace ve 
škole.  
Termín pro doručení přihlášek do konkurzu je 
31.1.2021. 

 

 

 

 

 

 

ředitele základní a mateřské školy. 
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ZPRAVODAJSTVÍ 
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ZPRÁVA FINAČNÍHO VÝBORU OBCE LOUKA 

Finanční výbor je orgánem zastupitelstva, zřizovaný 
podle zákona o obcích. Jeho úkolem je provádět 
kontrolu hospodaření s majetkem a finančními 
prostředky obce podle pokynů zastupitelstva. Je tvořen 
třemi zastupiteli a schází se zpravidla čtvrtletně. Zápisy 
z kontrol a jednání s návrhy předává zastupitelstvu, 
které je bere na vědomí, nebo používá k rozhodování. 
V loňském roce byla činnost poznamenána 
protiepidemickými opatřeními, ale výbor přesto 
kontroloval vývoj příjmů, běžných i investičních výdajů, 
a provedl většinu plánovaných kontrol. Poslední zprávu 
podal na prosincovém zasedání, a to o plnění rozpočtu 
k 30.11.2020. Pro čtenáře uvádíme několik údajů:      

• Příjmy bez dotací činily 14 094 tis. což je 94 % 
ročního rozpočtu. Dochází k poklesu výnosů ze 
sdílených daní – zejména u daně z příjmu jak 
fyzických osob, tak právnických osob a DPH, 
který byl nahrazen kompenzační platbou na 
jednoho obyvatele.   

• Naproti tomu celkové výdaje byly ve výši 
13 877 tis.  proti loňské skutečnosti 14 605 tis. 
a to včetně kapitálových výdajů.  

Během roku zastupitelstvo schválilo několik změn 
rozpočtu rozpočtovým opatřením a to – odložení 
rekonstrukce kurtu, větší rozsah opravy komunikace 
z vlastních zdrojů, pořízení nemovitosti a drobné 
přesuny. Přesto rozpočet k 30.11. vykázal přebytek 306 
tis. Výbor zpracoval vlastní prognózu výsledku k 31.12. 
2020 a má zato, že by rozpočet ke konci roku mohl 
skončit jako vyrovnaný, nebo s mírným přebytkem. 
Hospodaření obce v průběhu roku s ohledem na situaci 
výbor hodnotil jako úspěšné a zodpovědné. 

Projednání návrhu ročního rozpočtu na rok 2021, který 
je základním předpokladem chodu obce, věnoval výbor 
značnou pozornost, zejména za situace, kde neznáme, 
jaký bude vývoj daňových příjmů státu. Rozpočet byl 
navržen nižší proti předešlému roku o 1 097 tis. 
Vlastní příjmy obce do celkového rozpočtu přispívají 
velmi malým podílem, většinu tvoří výnosy ze sdílených 
daní. Návrh rozpočtu byl zveřejněn na úřední desce 
obce a občané se mohou s tímto seznámit.  
Hlavní údaje rozpočtu na rok 2021: 

• Celkové příjmy   v r. 2021  13 858 tis. 

• Celkové výdaje   v r. 2021            13 858 tis.         
V tom jsou zahrnuty běžné výdaje (10 036) a kapitálové 
a účelové výdaje (3 822 - v nich jsou započteny výdaje 
na rekonstrukci kurtu, veřejného osvětlení, 
kompostéry a zpevněnou plochu, koncové kanalizační 
sítě i podpory spolkům).  
V roce 2021 může dojít ještě k nepředpokládanému 
zvýšení výdajů na sběr, svoz a likvidaci odpadů.  
Finanční výbor doporučil zastupitelstvu obce rozpočet 
ke schválení jako rozpočet vyrovnaný. Rovněž 
doporučil schválit střednědobý rozpočtový výhled na 
rok 2022–2024. Návrh tohoto výhledu byl rovněž 
schválen. 
Na závěr uvádíme, že údajů o hospodaření                              
a financování je značné množství a zájemci se s nimi 
nejlépe seznámí na veřejných zasedáních  
zastupitelstva obce Louka či na stránkách obce.  
Musíme doufat, že nám zasedání zastupitelstva                   
i výborů dovolí v novém roce protipandemická 
opatření snad již brzy v normálních podmínkách. 
(částky jsou uváděny v tis. Kč)  
/Jan Zajíček – předseda Finančního výboru/

 

ZPRÁVA KONTROLNÍHO VÝBORU OBCE LOUKA 

Kontrolní výbor při ZO obce Louka vzhledem 
k pandemii koronaviru a následným opatřením provedl 
během roku 2020 dvě kontroly a to dne 19. května 
2020 a 8. prosince 2020 v kanceláři starosty obce. Byla 
provedena kontrola zápisů Rady, tak kontrola zápisů 
Zastupitelstva obce Louka, dále kontrola usnesení               
a jejich plnění. Rovněž byla kontrolována návaznost 
usnesení Rady obce, následné předložení ke schválení 
ZO a rovněž plnění daných usnesení. 

Kontroly se zúčastnili členové Kontrolního výboru: 
Dagmar Novotná, Mgr. Michal Škopík, Anna Vašicová. 
Přítomen byl starosta obce Ing. Radim Buzík. 
Kontrolní komise neshledala žádné formální ani 
faktické chyby, všechny body zápisů se průběžně plní            
a dodržují. 
/Anna Vašicová – předsedkyně Kontrolního výboru/

 

 

ZPRAVODAJSTVÍ 
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ZPRÁVA STAVEBNÍ KOMISE 

I když se zdá období koronaviru obdobím nečinnosti, 
obec se stále zajímá a snaží vyřešit dílčí problémy              
či nové záměry. V loňském roce se nám například 
povedlo vybudovat a provést následující: 

• Oprava komunikace směrem na Blatničku 
v rozsahu intravilánu (zastavěného území) 
obce  

• Oprava komunikace v dolním konci 

• Vybudování sociálního zařízení                            
a rekonstrukce el. přívodu Pod Háj 

• Koupě nemovitosti RD 20 (v budoucnu 
zamýšleno využití stavebního pozemku pro 
novou ordinaci lékaře, poštu nebo obecní 
byty).  

• Dále probíhají změny územního plánu pro 
novou lokalitu RD. 

• V průběhu roku se obec taky zabývá 
nestabilitou svahů v intravilánu obce. 
Vybrané lokality se nejprve monitorovaly 
nebo monitorují. Na základě odborného 

posudku bude následně zajištěno 
technické řešení. Pro financování prací 
bude požádáno o dotaci.       

• Obec lokálně rozšiřuje inženýrské sítě na 
své náklady a tím podporuje občany 
s novým bydlením a zajišťuje tak rozvoj 
obce.  

V následujícím roce 2021 jsou plánovány například 
některé investiční akce: 

• Kanalizace a vodovod za Kůtem 

• Rekonstrukce elektroinstalace v přízemí ZŠ 

• Oprava tenisového kurtu a doplnění 
víceúčelového hřiště 

• Vybudování zpevněné plochy u kompostárny 

• Rekonstrukce veřejného osvětlení v celé obci 

• Dále výhledově se plánuje zahájit přípravné 
projekční práce a následně získat dotační titul 
na úpravu povrchů a zeleně před školkou    

/Ing. Bořivoj Smaženka – předseda Stavební komise/

 

ZPRÁVA KULTURNĚ-ŠKOLSKÉ KOMISE 

Loňský rok byl pro naši činnost velmi nepříznivý. Kvůli 
pandemii jsme neuskutečnili několik naplánovaných 
akcí . např. košt trnek, besedu s důchodci, podzimní 
výstavu, zahájení adventu… To nás velmi mrzí a věříme, 
že i občanům tyto oblíbené akce chyběly. Podařilo se 
nám uskutečnit několik návštěv našich jubilantů, vítání 
občánků, letní kino Pod hájem pro děti i dospělé, 
dětský den na myslivecké chatě i podzimní vyrábění.   
Děkujeme všem ochotným spoluobčanům, kteří nám 
se zajištěním akcí pomohli – především našim 
myslivcům a mládeži a taktéž zahrádkářům, kteří si dali 
hodně práce s přípravou koštu trnek a podzimní 
výstavy. Obojí bylo na poslední chvíli zrušeno a příprava 
přišla bohužel vniveč.  
Nyní s otazníkem očekáváme, co přinese rok letošní. 
Věříme, že se situace uklidní a budeme se opět moci 
potkat na tradičních louckých akcích.  
Kulturně školská komise bude v prvé řadě nadále 
s malým dárečkem navštěvovat občany, kteří 
v letošním roce dosáhnou kulatého nebo půlkulatého 

jubilea nad 80 let věku a také manžele, kteří oslaví 
zlatou (50) nebo diamantovou (60) svatbu. Dokud 
budou nadále trvat vládní omezení, budeme bohužel 
návštěvy zkracovat na pouhé předání dárku. Nechceme 
nikoho ošidit o pobesedování, ale také nechceme 
nikoho ohrozit na zdraví!  
Během roku určitě přivítáme do naší obce nové 
občánky (prozatím čekáme na dobu, kdy se bude moci 
scházet více lidí). Bohužel nevíme, zda bude možné 
uskutečnit košt trnek, který bývá v březnu. Věříme,           
že v létě se budeme moci sejít opět na letním kině Pod 
hájem i s dětmi na myslivecké chatě. Doufáme, že i na 
podzim bude možné připravit podzimní výstavu, nějaké 
hezké vyrábění, poté i zahájení adventu a vánoční 
koncert v našem kostele. 
Přejeme všem do nového roku hlavně zdraví a dostatek 
elánu! A prosíme – zachovejte nám i v tomto roce svou 
přízeň! 
/Mgr. Martina Šradějová – předsedkyně Kulturně-
školské komise/
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ZPRÁVA KOMISE ŽIVOTNÍHO PROSTŘEDÍ  

V rámci činnosti Komise životního prostředí jsme projednali dvě žádosti o povolení kácení dřevin rostoucích mimo les. 
Z důvodu veřejně známého se neuskutečnila úklidová akce Ukliďme Louku v rámci projektu Ukliďme svět, ukliďme 
Česko. Doufám, že v letošním roce to vyjde. Hlavním jarním úklidovým dnem v roce 2021 bude sobota 27. března.   
Ve spolupráci s Radou obce a především s Ing. Jiřím Buzíkem, neustále hledáme možnosti, jak motivovat občany, aby 
se v obci snížilo množství směsného komunálního odpadu. Naším cílem je zvýšit podíl recyklovatelného odpadu tak, 
aby se co nejméně zatěžovalo životní prostředí, a hlavně peněženky náš všech, z důvodu navyšování cen za uložení 
komunálního odpadu, ke kterému bude v následujících letech docházet. Detailně v některém příštím zpravodaji. 
V roce 2021 Vám přejeme hodně zdraví, štěstí a pohody v krásném a čistém prostředí kolem nás. 
/Ing. Josef Štědroňský – předseda Komise životního prostředí/ 
 

ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ V OBCI LOUKA 

Vážení spoluobčané, v první řadě bych Vám chtěl 
popřál všechno nejlepší do nového roku, hodně zdarů 
v osobním a profesním životě, zdraví a spokojenosti. 
Ve snaze snížit ekologickou zátěž skládkováním 
komunálních odpadů přistoupila ČR ke zvýšení 
procenta recyklace komunálního odpadu. Prozatímní 
mezník je stanoven na rok 2030, kdy by měla ČR 
recyklovat 60 % komunálního odpadu. V souladu s tím 
je v současné době připravována legislativa a zavádí se 
systém tzv. motivační slevy pro obce. Obce tímto 
způsobem budou odměňovány nezvyšováním poplatku 
za skládkování za předpokladů průběžného plnění 
požadavků na míru vytříděného odpadu. Obecně se 
klade čím dál větší důraz na opětovné využití odpadů          
a snížení množství produkce komunálního odpadu.          
A jak je na tom vlastně Louka? 
Zhodnocení roku 2020 
Koncem roku 2019 a začátkem roku 2020 byly 
provedeny analýzy směsného komunálního odpadu 
(SKO) vyprodukovaného v naší obci. Podrobné výsledky 
z těchto analýz jsou k nahlédnutí na obecních stránkách 
v sekci životní prostředí/odpadové hospodářství. Ve 
všech případech bylo zjištěno, že SKO obsahuje 
přibližně 50 % biologicky rozložitelných složek, tedy 
odpadu, který může být zpracován například 
kompostováním. Pro představu produkce SKO v roce 
2020 dosáhla přibližně 190 tun, produkce plastu 
přibližně 23 tun, skla přibližně 11 tun a papíru přibližně 
17 tun. 

Všímavému čtenáři neujde fakt, kdy oněch 50 % 
biologicky rozložitelných složek může představovat 
významný (takřka skoro celý) objem oněch 60 % 
komunálního odpadu, který by si měl do roku 2030 
najít cestu k opětovnému využití. 
V září roku 2019 byl zaveden pytlový sběr papíru                
a plastu. Zavedení pytlového sběru mělo za důsledek 
zmenšení produkce SKO a zvětšení produkce 
především plastu. 
Z důvodů zvyšování poplatků za likvidaci komunálního 
odpadu došlo ke zdražení poplatku za komunální 
odpad z 430 Kč/osobu na 490 Kč/osobu. 
Co nás čeká v roce 2021 

• Pokud to jen situace umožní, chtěli bychom 
zlepšit povědomí občanů o odpadovém 
hospodářství v naší obci formou veřejných akcí. 

• Rozšíření kompostárny o možnost likvidace 
stavební sutě. 

• Posílení možností likvidace biologicky 
rozložitelného odpadu. 

• Evidence popelnic 
Chtěl bych touto cestou poprosit občany, aby věnovali 
více pozornosti zacházení s odpady. Bohužel současná 
koronavirová situace spíše nabádá ke vzniku odpadu        
a určitě nesmí být omezení produkce odpadu 
předřazeno lidskému zdraví. Na druhou stranu je dobré 
nezapomínat na fakt, že nejlepší odpad je ten, který 
nikdy nevznikne. 
/Ing. Jiří Buzík, Ph.D./ 

 
 
 

 

 

 

ZPRAVODAJSTVÍ 
 

SBĚR PYTLŮ PLAST/PAPÍR V ROCE 2021 

Svoz pytlového odpadu (plast, papír) bude v obci Louka probíhat v následujících termínech (vždy ve čtvrtek): 
Plast: 28.1., 25.2., 25.3., 22.4., 20.5., 17.6., 15.7., 26.8., 23.9., 21.10., 18.11., 16.12. 
Papír: 14.1., 11.2., 11.3., 8.4., 6.5., 3.6., 1.7., 12.8., 9.9., 7.10., 4.11., 2.12. 
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ČESKÝ ČERVENÝ KŘÍŽ LOUKA 

Činnost MS ČČK Louka za rok 2020 se odvíjela od nastalé 
situace pandemie koronaviru a s tím souvisejících 
opatření. V lednu se výbor sešel na slavnostní schůzi, kde 
jsme ještě s úsměvem plánovaly činnost na rok 2020.  
Při Tříkrálové sbírce s radostí poskytly p. Pokorníková B., 
Maňáková M. a Vašicová A. pohoštění koledujícím králům 
a jejich doprovodu. Dále na březen plánovaná přednáška 
První pomoc při úrazech, tentokrát sjednaná                               
s přednášejícím MUDr. Petrem Dvorským se již nekonala, 
nevyšel ani náhradní podzimní termín.  
V první vlně opatření vyhlášené vládou ČR členky                   
p. Hudečková H., Vašicová P., Vašicová A., Mikesková Fr.          
a taky se přidala paní Ilášová Petra s dcerami Petrou              
a Anetkou, šily roušky nejen pro členy ČČK, ale taky pro 
zastupitele a občany. Sada roušek byla zaslána                       
do kyjovské nemocnice pro potřeby personálu, který byl 
vytížen ošetřováním nemocných pacientů s tímto 

nakažlivým virem. Za dobrovolnou aktivní činnost při šití 
roušek ženám srdečně děkuji. 
Po uvolnění opatření v letních měsících jsme uspořádaly 
každoroční sbírku ošacení pro Diakonii Broumov. 
Tentokrát se sešlo poměrně plné nákladní auto. Všem 
dárcům patří dík nejen za výbor ČČK, ale i od vedení 
Diakonie. 
Na podzim jsme plánovaly náhradní termín přednášky, 
Světluškový pochod a taky již každoročně zaužívanou pěší 
túru (tentokrát výšlap z Pousteven na Radhošť                            
s návštěvou stezky v korunách stromů „Valaška“). 
Vzhledem ke druhé vlně pandemie jsme byly nuceni tyto 
aktivity zrušit. Doufejme v brzké zastavení této pandemie 
a k navrácení lepších zítřků, kdy se budeme moci opět sejít 
ke společným aktivitám. Všem přejeme pevné zdraví, 
štěstí a hodně úspěchů v roce 2021. 
/Za výbor ČČK Louka A.Vašicová/

 

ČESKÝ ZAHRÁDKÁŘSKÝ SVAZ LOUKA 

Vždy v únoru se zahrádkáři pravidelně schází na výroční 
členské schůzi v hospůdce u Bivoje. Zde se plánují i akce, 
které by se měly v daném roce uskutečnit, na schůzi              
je pozván i starosta obce a zástupce územního sdružení 
ČZS Hodonín. Do začátku pandemie se v roce 2020 stihly 
vybrat vzorky slivovice k degustaci na výstavu trnek               
" Od varených po tekuté". Byla sestavena degustační 
komise a všechny vzorky se stihly pokoštovat, nakonec byl 
ale tradiční košt trnek, vzhledem k nastalé pandemii 
zrušen. Tento rok nám pro naši činnost příliš nepřál, 
náhradní termín za jarní košt na podzim dopadl stejně, 

zájezd na výstavu Agrokomplex Nitra se nakonec také 
neuskutečnil a každoroční podzimní výstava ovoce                
a zeleniny byla na poslední chvíli zrušena také.  
Na podzim jsme v naší víceúčelové místnosti poskytli 
služby občanům - vaření trnek a moštování jablek. 
Vzhledem k nízké úrodě modrého ovoce byl zájem                
o vaření menší, proto mohli být všichni zájemci 
uspokojeni. Těšíme se, že okoštované vzorky vystavíme 
na jaře a navážeme přerušenou tradici degustací slivovice 
v Louce. 
/Antonín Maňák, čp. 169/

 

LÚČÁNEK 

Když se ohlédnu za uplynulým rokem v dětském souboru 
Lúčánek, musím konstatovat, že rok 2020 nebyl pro náš 
soubor moc příznivě nakloněný. Dokonce musím                      
za posledním vystoupením sahat hodně daleko do 
pomyslné kroniky, neboť poslední vystoupení dětí                        
se uskutečnilo první adventní neděli, a to ještě v roce 
předminulém, v roce 2019. Tehdy jsme ještě vůbec 
netušili, co nás v nadcházejícím roce čeká, a tak jsme se 
hned v lednu s chutí pustili do nacvičování nového 
představení plného písniček, tanečků a her na Mladé 
Horňácko. 
Všechny velké i malé děti se zájmem nacvičovaly. 
Počátkem března jsme pilovali naše dílo na soustředění               
v hotelu Háj a těšili jsme se na dobu, kdy toto pásmo                      
o pečení chleba představíme svým divákům. Bohužel jsme 
se tohoto okamžiku nedočkali. Tak jak všem jiným kolem, 
tak i nám plány zhatil virus Covid 19. Spolu s ním přišla 
přísná vládní nařízení, děti přestaly chodit do školy, 

zahájily výuku distančně a bylo jim znemožněno 
navštěvovat jakékoliv kroužky a zájmové aktivity. 
Když se na začátku léta situace lehce zlepšila a došlo                      
i k uvolnění opatření, pustili jsme se znovu do zkoušení. 
Bohužel se nám nepodařilo kvůli prázdninám                                        
a dovoleným sladit naše zkoušky k vystoupení termínově, 
a tak jsme naše nové pásmo ani jednou světu neukázali. 
Nezoufali jsme. Nehodili jsme flintu do žita a těšili se                  
na září, že vše zopakujeme a znovu doladíme. Druhá vlna 
Covid 19 však zařídila, že se Lúčánek v roce 2020                      
už bohužel nesešel. Podle okolních reakcí, zpráv a dopisů 
od rodičů je zřejmé, že dětem moc chybí kolektiv, 
scházení se a vše, co je v jejich volném čase tak 
naplňovalo. Těší se, až se spolu znovu sejdou, zazpívají si, 
zatancují. A proto všichni doufáme, že rok 2021 přinese 
lepší časy. 
Do těchto nových dnů všem přeji hlavně pevné zdraví.  
/Ing. Jana Evjáková/

SPOLKY V OBCI LOUKA 
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KOSTEL PANNY MARIE RŮŽENCOVÉ 

Dovolte mě malé ohlédnutí za tím, co se uskutečnilo 
během roku 2020 v našem kostele Panny Marie 
Růžencové v Louce a co se uskutečnit nemohlo, kvůli 
nemoci Covid 19.  
Pro začátek malé mrknutí až do měsíce prosince 2019.                 
Po výmalbě kostela, k 20-výročí vysvěcení kostela byl 
položen nový koberec, který začíná u vstupu do kostela                 
a pokračuje přes schody a do celého presbytáře. Koberec 
pomohl zlepšit akustiku kostela a také spolu s výmalbou 
vzhled vnitřních prostor.  
Začátek roku 2020 probíhal tak, jako předchozí léta, až do 
15. března, kdy mše byly zrušeny kvůli nemoci Covid-19. 
Mše byly znovu obnoveny až 17. května a to do počtu 100 
osob.  Bylo nutné dodržovat rozestupy a desinfekci rukou, 
včetně používání ochranných roušek. Taktéž bylo 
nezbytné desinfikovat kliky dveří a další prostory kostela. 
Vzhledem k částečnému uvolnění ochranných opatření               
se mohla 11. června uskutečnit Slavnost Božího Těla,                     
kdy průvod věřících v modlitbách a zpěvu, v doprovodu 
dechové hudby Lipovjanka procházel ulicí za sýpkou 
(zámkem) a ulicí Na drahách ke kříži a poté zpět                           
do kostela. První svaté přijímání dětí se uskutečnilo                    
21. června, v našem kostela přijalo tuto svátost 14 dětí,                
z toho 9 z naší vesnice. Ostatní děti pocházely z obce Lipov 
a Velká nad Veličkou. Když byla 4. října hodová mše svatá, 
za účasti velkého množství krojovaných, především 
mladých z ročníku 2002, kteří hody pořádali, nikdo tehdy 
nevěřil, že to bude poslední mše před druhou vlnou 
pandemie. A tak byly mše opět od 11. října zrušeny. 
Neuskutečnila se ani tolik očekáváná a již tradiční 
Horňácká Svatohubertská mše, která bývá v našem 
kostela sloužena na začátku měsíce listopadu za velké 

účasti věřících, především myslivců z celého Horňácka,                 
za něž je mše svatá sloužena.  
Velmi rád bych také zmínil to, že v našem kostele 
nastoupila a slouží při mších svatých jak v neděli, tak i ve 
všední dny, skupina mladých ministrantů – chlapců od nás 
z Louky, ve věku 10-12 let. Jsou velmi aktivní, všechno 
chtějí znát a umět, pomáhají panu faráři i mně a mám                   
z nich velkou radost. Také stojí za zmínku, že v koutku pro 
děti byl umístěn obraz sv. Anny ještě s mladinkou Pannou 
Marií.  
Od 6. prosince jsou mše svaté povoleny v omezeném 
počtu věřících, nejdříve 30% a dnes už pouze 10%, tzn. 30 
sedících lidí. Výpočet se dělá z celkového počtu míst                   
k sezení v kostele, náš kostel poskytuje, ač se to nezdá,              
až 300 míst k sezení. Tak i Vánoce v roce 2020 proběhly             
v omezeném počtu osob. Zpěvy, koledy a žalmy 
zajištovaly svým zpěvem muži-žalmisté, při jedné 
bohoslužbě také děvčata ze scholy. Zpěv je omezen pouze 
do počtu 8 osob a smí být doprovázen hrou na varhany. 
Na Svátek svaté rodiny při kázání P. Wnuk mimo jiné 
podotkl, že je nás zde sice málo, ale vždy se modlíme i za 
ty, kteří nemohou být kvůli omezení počtu přítomni,               
také za ty, kteří nejsou věřící, za všechny rodiny a celou 
vesnici. Pokaždé také zazní prosba k Panně Marii                              
o uzdravení nemocných a ochranu Boží pro všechny 
zdravotníky, kteří o nemocné pečují.  
Já věřím, že když Bůh stvořil člověka, dal mu ruce, aby 
mohl pracovat, dal mu také hlavu a rozum, aby myslel               
a vymýšlel nové a dobré věci, proto věřím, že se lékařům 
a vědcům podaří nalézt lék, který zbaví svět této těžké 
nemoci. Přeji Vám všem v roce 2021 hlavně zdraví, štěstí 
a Boží požehnání. 
/Antonín Maňák, čp. 177/ 

MODELÁŘI LOUKA 

Přestože byl rok 2020 poznamenán Covid – 19 naši 
modeláři se zúčastnili několika soutěží po celé Č R i v 
zahraničí. Létaly kategorie V, RC-V1, RCEO, RCEP, RCEV a 
F5J. Začátek sezóny jako obvykle patří kategoriím volných 
modelů. V kategorii “V“ (vystřelovadla) jsme se zúčastnili 
závodů ve Strážnici, Prostějově a Kroměříži (Mistrovství 
Moravy) kde se umístili v celkovém pořadí 1. místo 
Dalibor Jagoš, 3. místo Dominik Jagoš a 4 místo Daniel 
Jagoš. V kategorii větroňů RC-V1 „Horňácký pohár“, 
kterou léta většina členů našeho klubu jsme odlétali všech 
pět plánovaných soutěží. Putovní “POHÁR HORŇÁCKA“ 
po boji obhájil Dalibor Jagoš. Někteří modeláři létali 
kategorie modelů poháněné elektromotorem 
RCEO,RCEP,RCEV a F5J v Uničově, Náměšti nad Oslavou, 
Strážnici, Třebíči, České Třebové, Ostravě a Holíči. V 
kategorii RCEO (větroně poháněné elektromotorem) se 
umístil na soutěži v Louce Maňák Pavel na 3.místě, Jagoš 

Dalibor na 7.místě, Škopík Jan (8), Galečka Jaromír (10). 
Ve Strážnici byl Maňák P. (2), Jagoš D. (6), Škopík J. (14).  
Na Mistrovství ČR v České Třebové byli Maňák P. (4), 
Galečka J. (8). V kategorii RCEP (pevná výška max.190 m) 
skončil v celorepublikovém žebříčku z 45 soutěžících na 
1.místě Maňák P., na 11. místě Galečka J. a na 41. Jagoš 
D, který měl odlétanou jen 1 soutěž. Poděkování patří 
všem modelářům i ne-modelářům, kteří se podíleli na 
pořádání soutěží LMK Louka. V roce 2021, pokud to 
karanténa dovolí, bychom měli pořádat opět soutěže 
modelů volných i radiem řízených. V kategorii RCEO 
budeme 20. 6.2021 pořádat Mistrovství České republiky, 
na které tímto zveme občany jako diváky. Mohou přijet 
autem, na kole i pěší. Během roku 2020 se nám podařilo 
díky všem členům LMK Louka dát do pořádku naše letiště. 
Snad se nám bude dařit i v roce 2021. 
/Jan Škopík, Dalibor Jagoš/ 

SPOLKY V OBCI LOUKA 
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MS VOLAVEC LOUKA 

Aktivita Mysliveckého spolku Volavec Louka na začátku 
roku začíná spíše než v lese, na tanečním parketu místního 
kulturního domu. Poslední lednový víkend byl ve znamení 
tradičního mysliveckého plesu s kapelou Kamasi, která 
hrála k tanci a poslechu v hlavním sále a cimbálovou 
muzikou Josefa Staši z Lipova, která potěšila milovníky 
tradičního folkloru v liščí noře. K občerstvení bylo 
kuchařem a členy mysliveckého spolku připraveno několik 
druhů zvěřinových specialit z dančího, srnčího a kančího 
masa. Dále byla připravena bohatá tombola, kde se dalo 
vyhrát mimo jiné několik kusů srnčí zvěře, daněk, kančí 
zvěř či zvěř drobná v podobě zajíce, bažanta či kachny. 
Hosté se spokojeni rozcházeli v brzkých ranních hodinách. 
Další z netypických mysliveckých aktivit byla účast               
na Koštu gulášů v areálu Pod Hájem. Pro návštěvníky byl 
členy mysliveckého spolku připraven guláš - Capreolus 
capreolus. Z celého kotle nezbyla ani jedna porce.                       
V průběhu letních prázdnin se v areálu myslivecké chaty 
Diana uskutečnil Myslivecký dětský den. Pro děti byly 
připraveny zábavné i poučné hry a aktivity, spojené                        
s tématikou přírody a života zvířat v lese. Pro všechny na 
závěr dne zaplál táborák a každý návštěvník si opékal 
špekáček. Myslivci se podělí o své zkušenosti a znalosti                
z přírody, které rádi předávají i těm nejmenším, kteří mají 
zájem o přírodu, myslivecké zvyky a tradice. 
Protože myslivost není jen o lovu, členové Mysliveckého 
spolku nezapomínají na zvěř ani v průběhu celého roku.              
V letních měsících, v době sucha, a nedostatku vody je 
třeba tuto dodávat zvěři do umělých napajedel.                                
V průběhu roku bylo ve spolupráci s Honebním 
společenstvem vyrobeno a instalováno v revíru                                
6 betonových napajedel. Každé z nich o hmotnosti asi                
800 kg a objemu 200 litrů. Napajedla jsou vhodně 
umístěna u krmných zařízení, kdy jsou zavážena vodou 
členy mysliveckého spolku. V období strádání, v zimních                 
a podzimních měsících, je zvěř přikrmována jadrným 

krmivem a senem do krmných zařízení, které se snažíme 
průběžně opravovat a udržovat ve funkčním stavu. Každý 
člen mysliveckého spolku má na starosti krmelec a zásyp. 
U každého mysliveckého krmného zařízení je pravidelně 
celoročně doplňována kamenná sůl, která je nezbytným 
potravinovým doplňkem zvěře. 
Členové mysliveckého spolku se ve svém volném čase 
snaží o ochranu krajiny a přírody pro současnou i budoucí 
generaci. V areálu myslivecké chaty bylo vysazeno                         
v letošním roce 100 sazenic smrku, 60 sazenic kaštanu                  
a 100 sazenic habru. Dále bylo ve spolupráci s Honebním 
společenstvím vysazeno na obecních pozemcích nad 
Starou horou 33 ovocných stromů. V budoucnu jsou                    
ve spolupráci s obecním úřadem a Honebním 
společenstvím plánovány další výsadby, jako ochrana 
krajiny proti větrné erozi a také jako krytina pro zvěř. Při 
toulkách revírem se myslivci věnují i sběru odpadků. 
V našem revíru, který má rozlohu 853 ha, můžeme                      
při našich vycházkách potkávat zvěř srnčí, dančí, divoká 
prasata, muflony a také vysokou. Z drobné zvěře je to 
především zajíc, bažant, koroptve a na vodních plochách 
divoké kachny. V 
letošním roce bylo začátkem června na rybníku vypuštěno 
50 třítýdenních kachen divokých. Ve vhodných lokalitách 
bylo vypuštěno do volnosti 15 slepiček a 5 kohoutků 
bažanta obecného. Celoročně je lovena zvěř myslivosti 
škodící, převážně lišky. V podzimních měsících jsou 
pravidelně prováděny hony na drobnou zvěř. Přirozené 
přírodní plochy pro bezpečný pohyb a život zvěře                          
se neustále zmenšují, a proto je potřeba se při toulkách 
přírodou chovat ohleduplně a nerušeně, a mít své 
čtyřnohé mazlíčky na vodítku. 
Myslivec je aktivní celý rok a všechny naše aktivity 
prezentujeme i na webových stránkách: 
https://www.myslivost.cz/oms/louka/ 
/Bc. Jan Kučera/ 
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SBOR DOBROVOLNÝCH HASIČŮ LOUKA 

Sbor dobrovolných hasičů, dále jen SDH, je základní 
organizační jednotkou Svazu hasičů Čech, Moravy                          
a Slezska. Sbor vlastní svůj majetek a pečuje o kulturní, 
osvětovou a jinou zájmovou činnost pro širší veřejnost, 
přičemž zvlášť dbá o udržování tradic sboru.  
Zatímco Jednotka sboru dobrovolných hasičů obce, dále 
jen JSDH, je organizační složka obce a členové JSDH obce 
mají s obcí uzavřen pracovně právní vztah. Členové splňují 
podmínky stanovené Generálním ředitelstvím hasičského 
záchranného sboru České republiky, každoročně musí 
absolvovat zdravotní prohlídky, školení dle jejich 
působnosti (velitel, strojník) a jiná odborná školení nutná 
k výkonu v jednotce. JSDH obce Louka ke dni 01.01.2021 
má 13 členů.    
SDH Louka bohužel v roce 2020 neměl tolik příležitostí na 
kulturní akce či jiné zájmové aktivity v obci.                                              
Z nejzajímavějších každoročních činností je ples, který se 
konal 08.02.2020 za doprovodu dechové hudby Blatnička. 
Také proběhly dva sběry železa, kdy finanční obnos z této 
akce je velkou podporou našeho sboru. Květnový Košt 
gulášů jsme byli nuceni přesunout na srpen a díky Vám 
návštěvníkům můžeme předat šek v částce 35 000 Kč 
dětskému oddělení Nemocnice Kyjov. V září se náš sbor 
zúčastnil okrskové soutěže v Lipově, kde se umístil na 
krásném pátém místě. Činnost sboru taktéž podpořila 
Obec Louka finanční dotací, díky které jsme mohli 
dokoupit nové vycházkové uniformy, PS II a adekvátně 
uspořádat Košt gulášů.   

Jelikož nám epidemiologický stav nedovolil v roce 2020 
zorganizovat v Základní škole preventivně výchovnou                    
a vzdělávací přednášku zaměřenou na předcházení 
požárů či jiným mimořádným událostem a postupům při 
zasahování proti nim, po domluvě s paní ředitelkou 
přesouváme tuhle aktivitu na rok 2021.  
JSDH obce Louka se v roce 2020 podílela celkem na osmi 
mimořádných událostech. Jednalo se o 2 požáry                        
a 6 technických případů, které souvisely s přírodními 
úkazy. Velmi silné bouřky a povětří nás vedlo k odklízení 
větví, padlých stromů a s tím spojené zprůjezdnění 
komunikací. Následné přívalové deště provázelo 
rozvodnění řeky Veličky, přičemž naše jednotka prováděla 
monitoring toku, odstraňovala zaseklé kmeny stromů              
v jejím toku a stromy pod mostními konstrukcemi.                         
V několika případech jsme prováděli likvidaci 
nebezpečného hmyzu, vosí a sršní hnízda. V souvislosti             
s COVID-19 prováděla jednotka pravidelnou dezinfekci 
veřejných prostranství, např. zastávky hromadné 
dopravy, veškeré sběrné kontejnery a konve na místním 
hřbitově. 
JSDH obce Louka dne 07.05.2020 převzala dýchací 
přístroje Dräger komplet, který byl pořízen z Nadačního 
příspěvku hasičského fondu Nadace Agrofert                                        
a dofinancován zřizovatelem jednotky. 
Za celý sbor i jednotku Vám chceme popřát do nového 
roku hodně štěstí, zdraví, spokojenosti a pevné nervy                    
v této těžké době. 
/Bc. Eva Dřímalová/ 
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TJ SOKOL LOUKA 

Náš fotbalový oddíl TJ Sokol Louka je zařazen do III. třídy 
okresní soutěže. Jde o základní třídu, avšak s ohledem na 
obecný nedostatek hráčů, funkcionářů i na chybějící lepší 
zázemí (např. zavlažování trávníku nebo umělé osvětlení 
pro tréninky mimo letní období apod.) není možné 
v současné době uvažovat o vyšší soutěži. 
Jarní část byla rozhodnutím FAČR kvůli začínající 1. vlně 
epidemie viru Covid-19 zrušena, sezóna 2019/2020 tak 
nebyla dohrána, jednotlivé úrovně zůstaly bez vítězů, 
žádný oddíl tedy nepostoupil do vyšší soutěže ani 
nesestoupil.  
Protože se epidemiologická situace v létě zlepšila, 
rozhodly orgány FAČR, že se soutěže opět budou hrát,                  
a tak byla na podzim zahájena sezóna 2020/2021. V rámci 
přípravy na ní jsme odehráli jen 1 přípravný zápas, a to 
v červnu s Boršicemi. Už zde se ukázalo, že budeme mít 
problém zajistit dostatečný počet hráčů pro novou 
sezónu, tedy zdravých hráčů. Bohužel svou činnost 
ukončilo před zahájením sezón 6 hráčů, z toho 4 pro 
nezájem o fotbal a bohužel k nim patří i mladí a místní 
hráči a také skončili oba naši brankáři. Podařilo se sice 
získat 2 nové hráče z Veselí, jenže ti odehráli jen 2 zápasy 
a pak už kvůli zraněním do konce sezóny neodehráli nic. 
Také jsme se dohodli na přestupu mladého, 
perspektivního brankáře z Lipova, který ale také po pár 
zápasech ukončil své působení, a tak jsme odehráli 
všechny zápasy bez brankáře, resp. se v brance střídali 
hráči z pole. V průběhu sezóny se ještě podařilo získat 
mladého záložníka z Veselí, který má chuť, a navíc mu to    
i jde a na poslední 2 zápasy i dalšího perspektivního 
mladíka do obrany z Hr. Lhoty. A také jsme „ukecali“             
2 hráče, kteří s námi hrávali před několika lety a uvolili se 
vypomoci. Bez těchto nových hráčů bychom nebyli 
schopni soutěž dohrát nebo bychom neodehráli některá 
utkání a zaplatili tak několik tisíc Kč za pokuty za každý 
neodehraný zápas. 
Už několik let se potýkáme s častými a ve fotbale běžnými 
úrazy dolních končetin (výrony, zranění vazů v koleni                  
či svalová zranění, i zlomenou ruku jsme řešili). A také 
velkým problémem je, že část hráčů nemůže kvůli 
pracovním povinnostem trénovat nebo nemůže přijít na 
zápas. Naštěstí se u nás nevyskytla žádná nákaza u hráčů 
ani funkcionářů (kromě pár karantén), takže jsme řešili jen 
tyto „běžné“ zdravotní problémy. Přesto se nám příliš 
často stávalo, že jsme dohrávali utkání jen v 10, někdy                   
i v 9 hráčích a také celé utkání na Suchově jsme odehráli 
jen s 10 hráči bez možnosti střídání. Vzhledem k tomu, že 
v okresních soutěžích může do utkání nastoupit 18 hráčů, 
kteří se mohou průběžně střídat jako v hokeji, je malý 
počet hráčů a nemožnost si prostřídáním odpočinout o to 
větší handicap. 

A tak také vypadaly i naše podzimní výsledky. Z 10 zápasů 
jsme 7x prohráli a jen 1x jsme vyhráli (doma 2:1                          
s N. Lhotou) a 1x se rozešli se soupeřem smírně (doma 1:1 
s Velkou n/Vel.B). Získané 4 body, to je hodně málo, snad 
nejhorší podzimní část, co pamatujeme. Branky snadno 
dostáváme a na vstřelení branky se hrozně nadřeme                
a spalujeme příliš mnoho šancí. Tomu odpovídá naše 
umístění na chvostu tabulky a skóre 12 : 35. A to je nejvíce 
obdržených branek ze všech týmů. Paradoxně nejlepší 
výkony jsme podali s nejtěžšími soupeři – v 1. poločase 
v 10 hráčích jsme byli Suchovu více než rovnocenným 
soupeřem, ale pak nám došly po hodině hry síly. Také 
v Radějově se domácí nestačili divit, jak dobře hrajeme.               
I domácí diváci uznali, že jsme byli po většinu zápasu 
lepším týmem a prohráli jsme jen velmi smolně – a to hrál 
první tým v tabulce s posledním. I v zápase s Hr. Vrbkou, 
který jsme prohráli doma 2:3, jsme hráli vyrovnaný 
kvalitní zápas a soupeř vstřelil vítěznou branku 
v předposlední minutě z náhodné akce. Bohužel jsme ale 
v ostatních zápasech nebyli schopni tyto kvalitní výkony 
zopakovat. Ale bez kvalitního brankáře, který dokáže 
„opravit“ několik chyb svých spoluhráčů, ke kterým 
v těchto nižších třídách často dojde, se vyhrávat nedá. 
Kvůli 2. vlně coronaviru se několik posledních kol už 
odehrálo bez diváků a poslední zápas zrušen a přesunut 
na jarní část – tedy pokud vůbec nějaká bude. 
Dobrým počinem bylo, že jsme konečně před začátkem 
ročníku 2019/2020 koupili vlastní sekačku trávy a nejsme 
tak už odkázaní na výpomoc zaměstnanců obce při sečení 
hřiště. Na nákup finančně přispěli a velký dík za to patří 
Obecnímu úřadu Louka, p. Janu Kučerovi ml., a také firmě 
Kordárna Plus. Vůbec se sluší velmi poděkovat Obecnímu 
úřadu Louka, který našemu spolku svými finančními dary 
pomáhá každý rok zajistit chod oddílu a udržet pro místní 
možnost si ve volné čase zahrát fotbal a údržbou hřiště 
také umožnit místním dětem si na hřišti zasportovat. Také 
díky finanční podpoře OÚ Louka jsme po skončení 
podzimní části sezóny ještě stihli vyměnit všechny 
venkovní dveře v kabinách, protože ty staré už netěsnily, 
prohýbaly se a nešly pořádně zavírat. Také díky ochotě 
našich fanoušků, podporovatelů a funkcionářů jsme po 
letech konečně vymalovali v šatnách. 
Máme v plánu letos provést výměnu starých kovových 
oken na nová plastová. A také plánujeme zlepšení i na poli 
sportovním – rádi bychom přinášeli více radosti našim 
fanouškům. Nejenom výsledky, ale také herním 
projevem. Prohrát se může, ale divák chce a musí vidět, 
že se hráči snaží, že do toho dávají vše, co umí. Pak dokáže 
odpustit i sem tam nějakou chybu, pak odchází spokojeně 
s dobrým pocitem domů a troufám si tvrdit: proto chodí 
lidé na fotbal. 
/Ing. Libor Kolacia/
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ŠKOLNÍ OKÉNKO 
 

Ve školním roce 2020/2021 navštěvuje MŠ Louka 31 dětí. Ze spádové obce Louka je to 16 dětí a 15 dětí je                        
z okolních vesnic. Děti jsou rozděleny do dvou tříd. V 1. třídě je 13 dětí ve věku od dvou let do čtyř. V 2. třídě je 
18 dětí ve věku od čtyř do šesti let. Od září se dodržují přísná hygienická opatření COVID -19 a i přes tato opatření 
naše MŠ musela přerušit na jeden měsíc provoz z důvodu tohoto onemocnění. V prosinci se konalo pro děti                
v mateřské škole polytechnické vzdělávání, které si připravili manželé Cetlovi a mikulášská nadílka s tradičními 
kostýmy. Pro druhé pololetí školního roku je plánováno nespočet akcí, jejich realizace však bude ovlivněna 
vývojem covidové situace. 
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ADVENTNÍ RORÁTY – TRADICE LIDOVÉHO ZPĚVU 

Do nedávna ještě v jizbách našich venkovských 
chaloupek hodiny bývaly věcí neznámou. Lid, jsa zvyklý 
vstávati časně zrána, a nemaje v zimní tmavou dobu 
práce až tak pilné, vypravuje se z přifařených dědin do 
chrámu Páně hodně časně, aby nezmeškal. Raději třeba 
hodinu čekati, nežli se o chvilku opozditi. (…) 
Vycházejíce za tmy svítí sobě na cestu lucernou. V mé 
otčině, kde přifařené dědiny kolem osady farní kruhem, 
většinou na kopcích se prostírají, překrásný bývá pohled 
na řady luceren noční tmou na všech kopcích se 
kmitajících. (…) Chrám Páně hodnou chvíli přede mší se 
otevírá, přicházející zažihají si voskové sloupky, u nichž 
kostelničiti děti za zvláště milou službu sobě pokládají, 
a zapějí z upřímného srdce „Vyros země Spasitele“ (…). 
Takto popsal národopisec František Bartoš v roce 1892 
starobylý obyčej rorátních zpěvů v období adventu. 
Rodák z Valašska ve svém etnografickém spisu 
Moravský lid zachytil doby dávno minulé, ale tradice 
účasti na těchto ranních mších byla živá ještě do 
nedávných let. A to také na Horňácku, kde se, podle 
slov pamětnice Jarmily Škopíkové a jejího manžela 
Jana, roráty konaly každý den adventu ještě                                
na přelomu padesátých a šedesátých let 20. století.  
Protože obec Louka patří pod lipovskou farnost, 
chodívalo se brzy zrána z Louky do Lipova. Paní 
Škopíková vypráví, jak tehdy cesta na roráty vypadala: 
Když jsme chodili do škole, tak ještě s jednou 
spolužačkou jsme chodily na roráty každý den. Šly jsme 
brzy ráno a potom jsme šly zrovna do škole. Chodily 
jsme pěšky, přes pole, Maňáčany sa obešly a chodily 
jsme ve sněhu, potmě. Cesta trvala… No, protože jsme 
sa koulovali a tropili jsme různé blbiny, tak to trvalo. 
Sněh jsme kolikrát měli aj v kabelách…  
Dnes, po pádu komunistického režimu, se mnohde 
opět můžeme s rorátními mšemi setkat. A byla by to 
skutečně velká škoda, kdyby tomu tak nebylo. Jejich 
součástí jsou jedinečné zpěvy, v celé Evropě unikátní 
právě proto, že se zpívaly nikoliv latinsky, ale                              
v mateřském jazyce. Staletý vývoj rorátů se započíná už 
v 15. století, kdy byly do gregoriánského chorálu, v té 
době jediného zpěvního doprovodu bohoslužby, 

vkládány latinské písně. Ty se týkaly té které části mše 
a souvisely textově i po hudební stránce s příslušným 
úsekem chorálu. Důležité je, že tyto písně měly již svůj 
takt, na rozdíl od chorálu, který nestojí na taktu a není 
vázán ani na rytmus slabik ve slovech.   
Ve století šestnáctém pak byly liturgické texty 
překládány do češtiny. To se dělo mj. také vlivem 
husitství, které ve velké míře přálo zpěvu lidu při 
bohoslužbách (liturgický zpěv byl totiž předtím určen 
výhradně kněžím). Českým textem byla kromě 
vložených písní opatřena také melodická linka chorálu. 
Z chorální melodie byly dále postupem času 
odstraněny bohaté skupiny tónů, zpívané původně na 
jednu slabiku, čímž došlo k jejímu podstatnému 
zjednodušení. Dobroslav Orel v předmluvě k vydání jím 
uspořádaných rorátů z roku 1921 k tomu píše: Tak 
zjednodušený chorál s textem v řeči mateřské přestal 
býti zpěvem kněží a stal se majetkem literátských 
bratrstev. 
Pozůstatek gregoriánského chorálu však v některých 
částech rorátů zůstal dodnes. Můžeme ho slyšet                   
v úvodním zpěvu „Mnozí spravedliví proroci a králi“ 
nebo v antifoně „Ejhle, Hospodin přijde“. Právě slova 
Rosu nám dejte, nebesa, latinsky Rorate coeli desuper 
daly název celému adventnímu mešnímu formuláři a                                
v přeneseném smyslu také těmto ranním mším. 
Literátská bratrstva, známá také jako tzv. písmáci, 
patřila mezi dříve hojná náboženská bratrstva. Pro 
člověka středověkého a raně novověkého bylo běžné 
prožívat život v rámci cechovních, profesních nebo 
právě náboženských spolků a pestrá škála jich tedy 
fungovala nejen ve městech, ale mnohde také na 
vesnicích. Literátská uskupení provozovala z kúru 
kostela liturgický zpěv, a to sice amatérsky – neškoleně, 
ale na velmi vysoké úrovni. Byla složena pouze z mužů 
a o své členy se starala až za práh vezdejšího života: 
literáci mimo jiné strojili pohřební obřady pro své 
zesnulé členy a modlili se za spásu jejich duší. Bratrstva 
byla také vlastníky nákladných rukopisných zpěvníků. 
Buďto šlo o tzv. rorátníky, jež obsahovaly pouze 
adventní zpěvy, nebo šlo o zápis rorátů v rámci velkého 

ZAJÍMAVOSTI 
 

Ačkoli čas adventní i vánoční je již nenávratně za námi, dovolme si alespoň malou vzpomínku 

na adventní zvyklosti. Jelikož zpravodaj v adventní době nevycházel, články byly k dispozici 

k přečtení na facebooku obce Louka. Rádi bychom je ovšem občanům zprostředkovali i zde, 

a krátkým adventním čtením Vám zpříjemnili chvíle i v novém roce. Články se vzpomínkami 

pamětnic z Louky pro nás opět zpracovala Mgr. Anežka Hrbáčková.  
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graduálu či kancionálu. Díky těm, které se nám 
dochovaly do dnešních dnů, si můžeme udělat 
představu o tom, jak vypadal zpěv rorátů v průběhu 
věků a jakým způsobem se písně šířily. Nejstarší 
zpěvníky s adventními zpěvy v českém jazyce pocházejí 
kromě Prahy také např. z Tábora, Hradce Králové, 
Kouřimi či Rakovníka. Tyto zpěvníky vznikaly od druhé 
poloviny 16. století. Na Moravu se ale tradice dostala 
poměrně záhy. V první polovině 18. století zapsal 
adventní písně do dvou svých kancionálů boršický 
rektor Martin Pomykal a brzy po něm také rektor 
novolhotský, Pavel Raška. Zápis písní do kancionálů 
nicméně značí, že zde musel být jejich zpěv již dlouhou 

dobu předtím zaveden. Zajímavostí pro čtenáře může 
být, že slovácké literáky (pravděpodobně z Hroznové 
Lhoty) zachytil malíř Joža Uprka na svých dvou známých 
obrazech Literáci na kruchtě a Na kruchtě z roku 1890. 
Roráty nám už téměř 500 let pomáhají hlouběji prožít 
adventní dobu – dobu radostného očekávání Božího 
narození. Náš krátký článek o historii těchto radostných 
a veselých zpěvů adventních uzavřeme citací z 
předmluvy Dobroslava Orla: Roráty patří jako čistý a 
vroucí výraz mariánské úcty našich předků po stránce 
hudební k nejkrásnějším výtvorům duchovní písně 
vůbec. 

 
Zdroje a prameny: 
Smyčková, K.: Vytváření písňového kánonu v rukopisných kancionálech 17. a 18. století. Dizertační práce. Filozofická 
fakulta Karlovy univerzity v Praze. 2015 
Orel, D.: Český kancionál, Státní nakladatelství v Praze. 1921 
Bartoš, F.: Moravský lid: sebrané rozpravy z oboru moravské lidovědy, Díl 1, nakl. E. Šolc, Telč. 1892 
Osobní vzpomínky paní Jarmily Škopíkové a pana Jana Škopíka 
 

OBCHŮZKY NA SV. LUCII VE VYPRÁVĚNÍ PAMĚTNIC Z LOUKY 

V prosinci jsme oslavili den sv. Lucie, sicilské panny                    
a mučednice ze třetího století po Kristu. Světice je 
patronkou svého rodného města Syrakus, dále města 
Benátky, lidí s postižením zraku, nevidomých, sklářů či 
švadlen. Ale také mladých skautek světlušek - ty mají, 
stejně, jako to dělala ona, přinášet druhým světlo 
pravdy.  
Že svátek této světice připadá zrovna na 13. prosinec 
není náhodou. Význam jejího jména (česká obdoba je 
Světluše nebo Světlana) totiž souvisí s přibývajícím 
světlem, a proto byl tento den přiřazen k období 
zimního slunovratu. Svatá Lucie tak dříve „přinášela 
světlo“ dne. Po reformě juliánského kalendáře 
papežem Řehořem XIII. v roce 1582 však došlo                            
k posunu kalendáře o 10 dní a symbolika přibývajícího 
světla se vytratila. Úsloví „Lucie noci upije a dne 
nepřidá“ nám ale zůstalo. 
Obchůzky svaté Lucie jsou v lidových tradicích rozšířeny 
v mnoha evropských zemích. Např. v některých 
regionech Itálie chystají děti svaté Lucii v předvečer 
jejího svátku za okno sklenici mléka a slámu pro jejího 
oslíka. Nesmí se ale v noci dívat z okna ven, říká se, že 
by jim vítr nafoukal popel do očí. Za to ráno najdou na 
stole sladkosti a drobné dárky. 
V křesťanské církvi je zvykem začít slavit již v předvečer 
určitého svátku, a tak ačkoliv je Lucie v kalendáři 
zapsána na 13. prosince, lidové obchůzky se konaly již 
12. prosince po západu slunce. Podoba Lucek, stejně 
jako jejich počet ve skupině a předměty, které nosí                   
s sebou, se v rámci regionů Čech, Moravy a Slezska 
velmi liší. Většinou jde o ženskou postavu, bíle oděnou 
a zahalenou tak, aby nebyla k poznání. Typické také je, 
že Lucky nemluví, někde jen tiše mumlají a jinde syčí. 

Jak vypadala Lucie na Moravě na konci 19. století, nám 
popsal etnograf František Bartoš: 
Na tváři má škrabošku s velikými zuby řepovými,                     
na hlavě hrotek, přes něj plachtu. V košíku nosí 
vařechy, jimiž po prstech tluče špatné přadleny. (…) 
Jinde Luca nosí v uzlíku pazdeří a vřeteno a v ruce 
nůžky, jimiž stříhajíc děti straší. 
Význam obchůzek je dodnes nejasný. Etnologové se 
kloní k více teoriím, např. mohlo jít o rituálně očistnou 
praktiku, kdy měly Lucky vymést z lidského obydlí 
nečisté síly. Zdůrazňuje se také společenský význam – 
obchůzky upevňovaly lokální pospolitost a v období 
relativního pracovního klidu (alespoň co se polních 
prací týče) poskytovaly společenský kontakt a                                
v neposlední řadě zábavu. Na místě je také význam 
obchůzky coby prostředku sociální kontroly (etnografy 
byly zachyceny situace, kdy se za Lucky převlékli 
členové rodiny nastávajícího ženicha, aby obhlédli,                    
v jak spořádané domácnosti budoucí nevěsta žije).                       
V tento den také začal platit zákaz předení, za jehož 
porušení byly přadleny bity přes prsty. Vysvětlení 
tohoto zákazu je však nejasné. Teorie o ukázňování dětí 
prostřednictvím strašení naproti tomu budou 
pravděpodobně stát na vratkých základech, protože 
Lucie primárně nestraší děti, ale zaměřuje se na 
dospělé osoby a obydlí. Obecně lze říci, že adventní 
obchůzky, do jejichž rámce Lucky spadají, patří do 
početné skupiny zimních svátků, které jsou doloženy již 
ve středověku. Další známé (a do začátku minulého 
století mnohde ještě provozované) obchůzky jsou na 
svátek sv. Barbory, sv. Mikuláše (jediná s nepřerušenou 
tradicí), sv. Ambrože a dále obchůzka s Matičkou, se 
Žberem a s Peruchtou (či Šperchtou). Ale zpátky                          
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k Luciím. Na Horňácku v Louce chodily ještě nedávno a 
říká se jim zde Uce. O své vzpomínky se se mnou 
podělily tři pamětnice obchůzek konaných                                      
v šedesátých letech 20. století. 
Podle vyprávění paní Jarmily Škopíkové a paní Marie 
Galečkové chodilo skupinek vícero, v každé podle toho, 
jak se sešly, tři nebo čtyři Uce. Pod bílou plachtou, 
kterou si seply sponami nebo si ji jednou rukou pod 
krkem přidržovaly, měly běžné oblečení, kdo co nosíval. 
Někdo chodil v kroji, někdo už ne, plachty si děvčata 
oblékla na to, co měla zrovna na sobě. Když Uce vešly, 
husím křídlem ometly světnici, aby „vyprášily ze stavení 
všecku tmu“, kolikrát i domácím oprášily obličeje                       
a beze slova zase odešly. Také domácí vydrželi potichu 
a nijak na Uce nemluvili. 
Paní Galečková vypráví, jak coby děvče pozorovala Uce, 
kterak se strojí: 
Naši sousedé měli dceru, která byla asi o pět roků starší 
ode mě. A když jí bylo možná těch deset roků, tak jsem 
viděla, jak se se svýma kámoškama chystala na ty Lúce. 
To si umyla obličej vodou a pak ta její mamka donesla 
misku s moukou, ona do toho foukla, a to se jí přilepilo 
na obličej. Dala si plachetku, křídlo z husy a už vyšly na 
obchůzku. 
Další pamětnice, paní Ludmila Michálková se v mládí 
obchůzky jedenkrát sama zúčastnila. Jak se v roce 1965 
Uce chystaly, popisuje takto: 
Obličej si děvčata natřela krémem a poprášila moukou. 
Jak potom vyšla ven a foukal vítr, všecka mouka zase 
sletěla, ale to nevadilo, protože plachtu měly Uce 

pinetami přichycenou až pod nosem, takže k poznání 
beztak nebyly.  
V době, z níž pocházejí vzpomínky našich pamětnic,                   
už se podomácku nepředlo. Uce ale trestaly i jakoukoliv 
jinou práci, jak vypráví dále paní Michálková: 
Obešly několik stavení, kde nebylo zamčeno a kde je 
domácí pustili, tam vyváděly: vešly do chodby a do 
světnice, všechno poometaly, a kdo pracoval, toho 
hnedka kleply přes prsty vařečkou. 
Za Uce nemusely chodit nutně pouze děvčata. Občas se 
na obchůzku vypravili také muži. Že šlo ale spíše                  
o výjimky, které sloužily k pobavení druhých (i svému), 
pěkně ukazuje historka ze vzpomínek paní Galečkové: 
My jsme dřív bydleli tam na horním konci. A dřív se tak 
nezamykávaly vchodové dveře, jak dnes, že. No a 
navečer, nebo možná to bylo navečer, v tento čas je už 
tma kolem čtvrté hodiny, prostě jak se setmělo, tak já 
si pamatuju, že jsme seděli v kuchyni. Protože dřív 
domy bývaly menší, tak jsme seděli pěkně u stolu.                     
A můj taťka seděl takhle zádama ke dveřím a jedenkrát 
tak potichu se ty dveře otevřely a zjevila se tam osoba 
v bílé plachtě, bílý obličej od mouky, křídlo v ruce                        
a potichoučku tak tam stála. A můj taťka se tak hrozně 
lekl, že úplně vyskočil! A ještě měla ta Lúca zuby                       
z červené řepy vyřezané…! A to byl jeden pán, který 
tam bydlel, blízko. Ten se tak oblékl za Lúcu a nás 
všecky poometal a zas odešel. To on si z nás udělal tak 
trochu legraci. No ale jak se ten náš táta tak strašně 
lekl, tak příště už jsme měli zamčené. 

 
Zdroje: 
Osobní vzpomínky paní Marie Galečkové, Ludmily Michálkové a Jarmily Škopíkové 
Bartoš, F.: Moravský lid: sebrané rozpravy z oboru moravské lidovědy, Díl 1, nakl. E. Šolc, Telč. 1892 
Šaléová, V.: Lucky na Horňácku, Bakalářská diplomová práce, Ústav evropské etnologie, MUNI, 2015 
https://cesky.radio.cz/v-predvanocnim-case-u-nas-chodily-i-hrozive-a-tajemne-adventni-postavy-8578105 
https://info.dingir.cz/2019/12/tajemne-bytosti-adventu/ 
https://ilove-italy.cz/jak-slavi-vanoce-v-italii/ 
http://catholica.cz/?id=4874 
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STRÁNKA PRO DĚTI 
 

Tentokrát tu, milé děti, máme malou zajímavost pro malé, možná však i pro ty velké. Svátek Tří králů máme již za 
sebou. Víte, jak se tito tři králové jmenovali? Třeba vám napoví písmenka K+M+B psaná na dveře. Ve skutečnosti 
ovšem tato písmenka neoznačují jména králů – Kašpar, Melichar a Baltazar, ale znamenají větu Christus mansionem 
benedicat – Kristus žehnej tomuto domu. Tři králové se se vypravili do Betléma, uctít právě narozeného Ježíška, 
s sebou nesli dary – zlato, kadidlo a myrhu. Dary, které králové nesou, mají také symbolický význam. Zlato zastupuje 
pevné skupenství, kadidlo všechno, co je plynného skupenství a kapaliny zastupuje myrha. Třeba jste teď zase o 

malinko chytřejší       
Obrázek si můžete vymalovat podle představ a do příštího roku se naučit koledu, třeba rovnou všech 14 slok.:) 

2. Štěstí, zdraví, dlouhá léta, 
my jsme k vám přišli z daleka. 
 
3. Z daleka je cesta naše, do 
Betléma mysl naše. 
 
4. Co ty černý, stojíš vzadu, 
vystrkuješ na nás bradu. 
 
5. Slunce je toho příčina, že je 
má tvář opálená. 
 
6. Kdybys na slunce nechodil, 
byl bys svou tvář neopálil. 
 
7. Slunce je drahé kamení, od 
Kristova Narození. 
 
8. Nám třem se hvězda zjevila, 
která jakživa nebyla. 
 
9. Jak jsme tu hvězdu viděli, 
hned jsme si koně sedlali a do 
Betléma se brali. 
 
10. Co je v Betlémě nového, že 
pospícháte do něho. 
 
11. Narodil se tam Spasitel, 
všeho světa Vykupitel. 
 
12. To já tam taky musím jít, to 
malé dítě pozdravit. 
 
13. A já černý vystupuju a 
Nový rok vám vinšuju. 
 
14. A my taky vystupujem a 
Nový rok vám vinšujem. 
 


